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Ds. J. P. Paauwe

Mijn bezoek aan Schotland

Toespraak gehouden op de catechisatie te 's-Gravenhage

op 16 Juli 1947, 7.30 uur n.m.

 Gezongen: Psalm 68 : 5.

Gebed:

Doe ons, Heere, door Uw genade voor U nederbuigen. Wat zijn

wij zonder U en hoe is't met ons, als wij buiten U zijn! Och doe  ons wat

verstaan van de waarheid, van de waarachtigheid van Uw almacht en

ook van de waarheid van Uw beloften. Gij hebt ons be-waard en ons

geschonken het leven, de gezondheid en de krachten en vele weldaden.

Doe ons het waarderen en laat Uw goedertierenheden ons leiden tot U

en ons bekeren tot U. Wilt U in deze ogenblikken ons gedenken en ons

schenken Uw genade, Uw vreze en de leiding en inleiding en al wat wij

nodig hebben om  hier een ogenblik door te brengen in Uw vreze, tot

nut van ons en tot eer van U. Sterk Uw Kerk over de ganse aarde, het

overblijfsel dat Gij nog hebt. Gedenk onze mensen in Indië. Hoor het

geroep  van degene die ziek zijn.

Amen.

Ik zou u dan het één en ander vertellen van wat ik gehoord en

gezien heb op mijn reis naar Schotland. Ik veronderstelde dat u daarin

belang zou stellen, en uw aanwezigheid op dit ogenblik geeft mij

hiervan ook het bewijs.

Schotland heeft de kerk van Nederland altijd na aan het hart

gelegen. Wij weten immers, dat zovele uitnemende geschriften uit de
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Schotse kerk vertaald zijn in onze taal, en hoezeer deze geschriften hier

nog geliefd zijn. We denken hierbij onmiddelijk aan de gebroeders

Erskine, Ebenezer en Ralph. Ds. Th. v.d. Groe van Kralingen heeft met

bijzondere nadruk hun geschriften bij ons aanbevolen.

Eerst iets over de Schotten, dan een enkele opmerking over de

geschiedenis, en daarna over de kerk en de ontmoetingen die ik daar heb

gehad.

De Schotten zijn uit Ierland gekomen. In de 6e eeuw na de

geboorte van de Heere Jezus is in Schotland al het Christendom verkon-

digd. De Schotten hebben eigenlijk altijd gevochten om hun vrijheid.

Zij hebben deze strijd moeten verliezen. In 1707 hebben zij de strijd met

Engeland verloren en van dat jaar af is het de Koning van Engeland, die

in Schotland regeert. Van deze dingen zal ik u nu niet meer spreken. Gij

weet, dat het tot op dit ogen-

blik nog zo is; de Koning van Engeland is ook Koning van Schotland.

Groot-Brittannië bestaat uit vier delen: Engeland, Schotland, Wales en

Ierland. Hierover regeert de Koning van Engeland. 

Het is John Knox - Knoks zegt men wel eens, maar de rechte

uitspraak is Noks - die geweldige invloed heeft uitgeoefend in

Schotland. Wat Luther voor Duitsland, en Calvijn voor Zwitserland

was, dat is John Knox geweest voor Schotland. Velen van u zullen van

deze held, van deze bijzondere man wel het één en ander hebben

gelezen. Hij was priester en nog betrekkelijk jong (40 jaar), toen hij tot

bekering kwam. Knox was een onverschrokken man, in wie het leven

Gods zeer sterk was. Bij zijn begrafenis zei één van de meest

hooggeplaatsten in Schotland: "Hier ligt een man, die nooit voor een

mens gevreesd heeft". Dat is't! Gij kent misschien zijn ontmoeting met

Maria Stuart. Deze ontmoeting had plaats in de 16e eeuw, in die tijd

heeft John Knox geleefd; hij was een tijdgenoot van Calvijn. Maria

Stuart was de erfgename van de troon. Zij was rooms. Ze was van plan

in het huwelijk te treden. Dit was niet haar eerste huwelijk. Op 19 jarige

leeftijd was zij al weduwe. John Knox ontmoette haar, en hield haar

voor, wat het betekende, dat zij met een roomse in het huwelijk wilde

treden. Maria Stuwart vroeg aan Knox wat hij met haar huwelijk te

maken had als kind van Schotland. Zijn antwoord was, dat hij daar zeer

veel mee te maken had als kind van Schotland. Het was hem niet gelijk,
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wie er in Schotland invloed zou uitoefenen en de roomse invloed was

noodlottig voor Schotland. Knox hield hierbij stand. Het is duidelijk, dat

John Knox door de Heere werd gebruikt en is gebruikt geworden. 

John Knox is zo als u allen weet, ook nog galeislaaf geweest. Dat

is een ontzettend lijden, en in dit lijden is hij gelouterd en bekwaam

gemaakt voor zijn taak. 

Het lijden is een zegen. De natuurlijke mens begeert de

voorspoed, maar het lijden is beter voor hem. John Knox heeft dat

ondervonden. Men wilde hebben, dat hij predikant werd, maar evenals

Calvijn weigerde John Knox; hij was niet bekwaam tot dat werk. Ja, als

God werkt, dan trekt de mens zich terug. Zeg niet:Ik ben jong, sprak de

Heere tot Jeremia; en zo sprak de Heere ook tot John Knox. Hij heeft

zich gewonnen gegeven en hij is geworden de Reformator van

Schotland. Als John Knox er niet geweest was, dan zou de Roomse kerk

in Schotland de heersende kerk zijn gebleven. Dat is allemaal zo

leerzaam! De gewillige heeft God niet nodig; het zijn de onwilligen, de

zwakken! Wie zichzelf aanbiedt aan het Opperwezen, die laat hij staan,

of Hij zal hem eerst bekeren en dan zal hij ophouden zich aan te bieden

en dan zou  het kunnen zijn, dat God hem wilde gebruiken.

Gods voetstappen staan in diepe wateren en zijn pad wordt niet

bekend. John Knox is (eigenlijk is het een vreemd zeggen) meer

Calvinist geweest dan Calvijn, maar dan in de goede zin van het woord.

De beginselen van Calvijn - de leer van Calvijn - daarvan heeft Knox

een dieper inzicht gehad dan Calvijn zelf. Ik heb dikwijls gedacht: Hoe

komt het, dat (wat toch algemeen erkend wordt door Gods volk) de

geschriften van de Schotten nog zuiverder, nog dieper zijn dan die van

ons, Hollanders? Ik meen dat het antwoord te geven is. Ik geloof, dat het

nog altijd is de nawerking van de geest van Knox; die was nog dieper

dan Calvijn.

Om dit nog even hier in te voegen - "Mevrouw" zei hij tot Maria

Stuart, "het volk is er niet voor de vorst! De vorst is er voor het volk en

het volk heeft het recht zijn vorst te onttronen". Dat is van dat ogenblik

af een groot beginsel geworden, want dat bestond niet vòòr die tijd. Dit

beginsel heeft Knox voor het eerst met grote kracht gesteld. Luther is

hier altijd zwak in geweest, Calvijn was hierin sterker, maar nog sterker

was Knox.
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Aan het optreden van Knox was nogal wat voorafgegaan. De kerk

wordt in benauwdheid der tijden geboren. Zoals een mens niet

begenadigd wordt, zonder de weeën en angsten van de wedergeboorte,

zo wordt de kerk niet gebouwd zonder benauwdheid. Mannen van grote

naam en van Godsvrucht zijn aan het optreden van Knox voorafgegaan,

Hamilton, Wishart, Mill. Deze drie mannen zijn de marteldood

gestorven, zij zijn verbrand geworden. Toen is het optreden gekomen

van John Knox. Het bloed der martelaren is het zaad der Kerk. Het is

met de Kerk van Christus alleen goed als zij onder het kruis is.

Nu is het in Schotland zo: Je hebt er eerst de Church of Scotland,

de kerk van Schotland dus. Je hebt er niet, althans niet in de eerste

plaats, de Anglicaanse kerk, die in Engeland de Staatskerk is. Maar de

voornaamste kerk als instituut is de "kerk van Schotland".

Degene die op de hoogte zijn van de werken van de Erskines,

weten dat deze twee gebroeders zich afgescheiden hebben van de "kerk

van Schotland". Dat is gebeurd in 1733. Daar kun je telkens wat van

lezen in de predikaties van de Erskines. Het z.g collatie-recht bestond,

d.w.z. dat een heer of overheid, de regering, het recht had om invloed

uit te oefenen op de beroeping van een predikant. Nu is er natuurlijk

niemand, die het recht heeft daarop invloed uit te oefenen, behalve de

kerkeraad en dan verder de hele kerk. Dit konden de Erskines niet

verdragen. Zij kwamen dus op voor de rechten van de Kerk, voor de

rechten van Koning Jezus, Die het Hoofd van de Kerk is. Dit heeft tot

gevolg gehad, een afscheiding in 1733. Veertien jaar daarna had er weer

een afscheiding plaats. Deze twee afgescheiden groepen hebben zich

verenigd in 1847. Behalve deze afscheidingen heeft er nog een andere

afscheiding plaats gehad, een grote. Deze afgescheidenen met de

groepen van de Erskines hebben zich verenigd in 1900 tot de "Vrije

Schotse Kerken". Een minderheid deed hierin niet mee. Dus we hebben

hier hetzelfde als wat wij gehad hebben in 1892, toen A en B met elkaar

verenigden, waaraan de Christelijk Gereformeerden niet aan hebben

meegedaan. 

Zo is daar ook, nadat deze groepen zich in 1900 verenigd hadden,

een aantal mensen geweest, die zich daarin niet konden schikken; die

hebben zich op zich zelf gehouden. Deze groep bestaat uit een honderd

gemeenten. Behalve deze groep van een honderd gemeenten, is er nog
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een veel kleinere groep en deze groep heeft een twintig predikanten.

Met deze groep ben ik in aanraking geweest. 

Nog even terug. De Kerk van Schotland heeft één miljoen leden;

de verenigde kerken van Schotland hebben vijfhonderdduizend leden;

de kerk die zich na 1900 op zichzelf hebben gehouden hebben honderd

gemeenten; en dan nog een kleinere groep waarmee ik in aanraking ben

geweest; een groep van 20 predikanten. Zo is daar de toestand op

kerkelijk gebied. (Er zijn echter ook nog andere formaties).

Nu had ik al jaren lang gedacht: zou er in de wereld nog iets te

vinden zijn van de Waarheid, zoals zij in Jezus is? Ik heb gedacht: Als

dat zo is, dan moet het Schotland wel wezen. Daarbij had ik altijd het

verlangen om daar eens kennis mee te maken. Maar het scheen dat het

nooit zou gebeuren, vooral de laatste jaren niet, vanwege mijn leeftijd.

Maar de dingen zijn zo wonderlijk gegaan. Ten eerste, de familie van

mijn vrouw die in Glasgow woont. Maar ten tweede heb ik enige

maanden geleden, - van die heel kleine groep - voor sommigen van u

kleding ontvangen. Die kleding heb ik hier dan ook uitgedeeld. Zo ben

ik dus met die kleine groep in aanraking gekomen.

Een week of zes geleden kregen we bezoek van twee mensen, die

tot deze kleine groep behoorden. Die hebben een dag bij ons

doorgebracht, zodat de weg gebaand werd. We hadden het gevoel dat

we het nu maar doen moesten, en we hebben het gedaan en ik moet

zeggen, dat ik blij ben, dat ik 't heb mogen doen. Over onze reis zal ik u

nu niet vertellen. Maar ik wil u de korte tijd die ons nog rest, nog iets

vertellen van mijn ontmoeting met deze kleine groep. 

Ik heb u gezegd, dat deze groep een twintig dominees heeft. Ik

ben geweest in de kerk in Glasgow. We logeerden in Paisley, een

voorstad van Glasgow. Glasgow is een stad met één miljoen inwoners. 't

Was afgesproken met die mensen, die ons bezocht hadden (deze mensen

hadden alles voor ons geregeld) dat wij van Zaterdagavond tot Maandag

in de pastorie zouden logeren. We zijn op Zaterdagavond naar Glasgow

gegaan. We moesten door heel veel buurten en we hielden ons hart vast

en zeiden; "Waar zullen we terecht komen?" We kwamen terecht in een

groot park en daar stonden flats. In één van deze flats woonde de

dominee, in wiens huis wij moesten zijn. Alle zorg was nog niet van ons

weggenomen. Maar wij bellen aan en de vrouw van de dominee doet
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ons open.... Ik kan u niet zeggen, hoe toen alles wegviel! De indruk die

deze domineese op ons maakte, was uitnemend. Later bleek, dat zij

directrice van een ziekenhuis was geweest. We werden zo vriendelijk,

zó aangenaam ontvangen, dat ik kan niet geloven, dat dat de eerste jaren

uit ons gemoed zal worden weggenomen. Wij kwamen binnen. Het vuur

brandde, want het was koud daar in het hoge noorden. Daar zaten wij

rond het vuur met degene, die de volgende dag de dienst zou

waarnemen. Ja, nu wilde ik heel erg graag de volgende dag naar de kerk

gaan, maar dat doe ik zó maar niet. Dus toen wij daar in huis waren, ben

ik begonnen met allerlei vragen te stellen. De voornaamste vraag

hiervan is deze geweest: In Holland zijn er velen, die zeggen, dat men

zonder door een waarachtig verenigend geloof in Christus Jezus van

God in Christus gerechtvaardigd en geheiligd te zijn, zalig kan worden.

Ik vroeg wat zij hiervan dachten. En het antwoord was, dat hun deze

leer heel onwaarschijlijk voorkwam, want dat toch waarlijk de Bijbel

het  heel anders zei en behalve de Bijbel ook de Confessie, de belijdenis

(De belijdenis van de Schotse kerk is gelijk aan die van ons, dus de

catechismus en de 37 artikelen des geloofs). Toen vroegen ze mij, hoe

ik de dingen zag. Ik heb gezegd, dat er drie zaken zijn; de overtuiging

en als deze zaligmakend is, dat daarop volgt de vereniging met Christus

en als die echt is, dat daaruit volgt de rechtvaardigmaking en de

heiligmaking. Nu zo werd gezegd, dat is geheel en al onze leer. En

wordt deze leer dan bij u gehandhaafd? was mijn vraag. Zodat wij

niemand toelaten als lid van de kerk, die niet ten volle hiermee instemt.

Ik heb nog andere vragen gedaan, maar deze is de voornaamste. 't

Spreekt vanzelf, dat ik hier maar kort kan zijn. Ik had de vrijmoedigheid

om de  volgende dag naar de kerk te gaan en deze persoon te horen. We

hebben nog een tijd om het vuur gezeten en allerlei zaken van

geestelijke aard besproken. De volgende morgen... de tafel was gedekt,

het ontbijt moet beginnen. De dominee vroeg mij of ik een gebed wilde

doen; Ik zei: Ja, dat wil ik wel doen, maar in mijn eigen taal. Dat werd

goed gevonden, ofschoon ze mij toen niet hebben verstaan, want er was

niemand bij, die onze taal kende. Toen dat gebeurd was, is het ontbijt

genomen en daarna werd door de dominee een hoofdstuk uit de Bijbel

gelezen en na het lezen (nu kan 't ook zijn, dat dit is gekomen in de

tweede plaats, maar dat komt er niet op aan) sloeg hij de Psalmen op en
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las enkele verzen uit de onberijmde Psalmen. En toen hij dat gedaan had

- onvergetelijk ogenblik - ik zat hier, daar de dominee, aan mijn

rechterhand een student - begon de student te zingen... De onberijmde

Psalm zong hij. Voordat hij aan het eind van de regel was gekomen,

vielen zij allen in, mijn vrouw en ik ook. Dat was zo plechtig; dat

zingen vergeet men nooit! Zonder orgel - want de Schotten willen niets

van een orgel in de kerk weten. Zij hebben thuis geen orgel en zij

hebben in de kerk geen orgel, iets dat ik zelf ook altijd zo aangevoeld

heb. Ik heb er geen beginsel van gemaakt, maar ik heb altijd gedacht: de

gemeente zingt en daarmee uit. Maar de gemeente moet geholpen

worden en dat gebeurd door de voorzanger, die werkelijk voorzingt.       

Er wordt gegeten en na het ontbijt (dat was weer zo'n plechtig

ogenblik) hebben allen geknield en de dominee heeft het gebed gedaan.

Dat herhaalt zich in deze familiekring en bij de mensen van deze groep,

drie maal op een dag. Dus dat is de huisgodsdienstoefening, die bij ons

zo goed als niet meer gevonden wordt. Ik hoop, dat dit een

aanmoed ig ing  mag wezen om zovee l  mogel i j k  de

huisgodsdienstoefening weer in te stellen. 

Het was Zondag geworden en er zou driemaal gepredikt worden.

De kerk lag op een afstand van een klein half uur lopen van de pastorie.

Ik ben 's morgens naar de kerk gegaan. Wij kwamen in de kerk. Daar

zaten niet zo heel veel mensen. 't Was een flink gebouw, niet kleiner

dan dit gebouw waar wij ons nu in bevinden. Men zei ons: Deze kleine

groep bestaat bijna alleen uit mensen, die van het platteland  zijn

gekomen. (Dat zijn de Highlands, de Hooglanden) Deze mensen hebben

hun familie in de Hooglanden en gaan in de zomer, vooral wanneer het

vacantietijd is, naar de Hooglanden terug. Dit was, zo men zei, de

oorzaak dat er zo weinig

 mensen waren. Maar die kerk was in twee delen verdeeld. Als we op de

balustrade van de galerij een plafond leggen, dan hebben wij dat hier

ook. Zo was het daar. Terwijl wij beneden zaten, werd er boven ook kerk

gehouden, kerk van dezelfde groep, maar in het Goelie, dat is een taal

van de Hooglanders. Van dat Goelie verstaat een Engelsman niets, een

Schot ook niet, of hij moet van de Hooglanden gekomen zijn, zomin als

ik iets versta van het Fries. De mensen uit de Hooglanden hebben een

bijzonder zwak voor de taal en daarom wordt er behalve in het Engels
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ook in het Goelic kerk gehouden. Die Hooglanders zaten dus boven, zij

zongen ook, maar hinderden ons niet. Dus die gemeente was in tweeën

verdeeld.

Nu iets van de dienst. De zegen werd niet uitgesproken in het

begin, wel aan het einde. Er werd weer voorgelezen uit de Bijbel door de

predikant en - evenals in de pastorie - een onberijmde Psalm. Toen de

onberijmde Psalm was voorgelezen, trad er een meneer naar voren en die

deed wat de student in huis gedaan had - hij begon te zingen. Voordat hij

de regel helemaal uit had, viel de gemeente in. De onberijmde Psalm...

En dat was weer niet minder plechtig dan wat er in de pastorie had plaats

gehad. Mijn vrouw maakte de opmerking terecht: Het was alsof het een

gebed was, dat zingen. En gelijk als ik je gezegd heb, alles zonder orgel

en geen verwarring, want de mensen zongen om zo te zeggen zo goed als

de voorzanger, maar de voorzanger ging toch voor. Toen kwam de

predikatie over de rijke jongeling, waarin de dominee vooral de nadruk

legde, dat die rijke jongeling er zo dicht bijkwam. Nietwaar, de mens

kan er zo dicht bij komen, zonder dat hij er in is. Er is niet één

begenadigd mens, of hij heeft daaraan kennis. Ik heb woord voor woord

niet kunnen verstaan. Dan moet men behalve Engels, ook de technische

uitdrukkingen goed kennen; maar de strekking heb ik verstaan en die

was in overeenstemming met wat wij leren. 

Om twee uur was er weer kerk. Daar kon ik niet naar toe; dit zou

te vermoeiend geweest zijn. Maar 's avonds ben ik toch weer gegaan.

Toen sprak de dominee over de verloren zoon. Natuurlijk wat de

strekking betreft hetzelfde. Wij hebben elkander 's avonds in de pastorie

weer ontmoet en we hebben de predikatie doorgesproken. Toen werd mij

de vraag gedaan of de ontmoeting mij tegengevallen was; dat er ook in

Schotland zo weinig meer gevoeld wordt voor de Waarheid. 

Nu zal ik u ook enige andere dingen zeggen. We hebben eens

rondgekeken naar de kleding. Zij waren gekleed, zoals de meesten van u

gekleed zijn. De rokken waren niet kort en zo is het in heel Schotland;

lang niet zo kort als onder ons somtijds. Van een opmaak was natuurlijk

geen sprake. De getrouwde vrouwen hadden allen opgestoken haar en de

kinderen hadden het haar loshangen, ook de jonge meisjes van veertien,

vijftien jaar. 
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Ik heb gevraagd, hoe zij bestaan. (de dominees). En het antwoord

is geweest; Alles door vrije gaven. De mensen van die gemeenten zitten

dus op hoge lasten. Zij hebben twintig predikanten te onderhouden en als

ik alles na ga wat ze mij noemden, dan heeft een predikant daar

ongeveer vijfduizend gulden per jaar op dit ogenblik. Daar houdt hij

natuurlijk niet veel van over, maar hij kan er van leven. 

Ik heb gevraagd, hoe men bij hen dominee wordt. Dat is ook zo'n

actuele zaak in betrekking tot de toestanden, die hier zijn. Toen is mij dit

gezegd: Zo iemand begint naar het Gymnasium te gaan, zes jaar. Hij

gaat dan drie jaar naar de universiteit en wordt daarna twee jaar

onderwezen door de door de kerk aangestelde leraren. Ik heb gedacht

aan wat Erskine eens gezegd heeft: Voor het leraarsambt zijn drie zaken

nodig; genade, gave en geleerdheid. Ik zeg: Bij ons zijn zoveel mensen

op de preekstoel op de dag des Heeren, die nooit gestudeerd hebben.

Neen, daar wilden zij niets van weten! Zij vonden, dat de studie

noodzakelijk is. 't Is waar, de discipelen hadden ook niet gestudeerd.

Maar als dan iemand toch geroepen wordt tot het predikambt door de

Heere, dan wordt dat zo rijkelijk vergoed door de Heere, dat zo iemand

meer waard is dan een predikant, die gestudeerd heeft. Zo hadden wij

ook een artikel in de Dordtse Kerkorde, waarbij de toegang tot het

predikambt open gesteld werd voor mensen met singuliere gaven. Daar

wordt bij ons in al die kerken, waar ongeleerde dominees optreden, niet

aan gedacht. Dus ook dat was een verschil. De leer was een verschil,

maar ook dat was een verschil! Maar nu is't bij ons zò, zei ik; aan de

universiteit kan niemand in de theologie gaan studeren in de vreze Gods.

Want men wordt daar niet in de Waarheid onderwezen. Hoe is dat nu in

Glasgow en in't algemeen in Schotland? Wel, was het antwoord, zij

komen aan de universiteit om onderwezen te worden in de weten-

schappen, maar niet in de theologie. Daarin worden zij onderwezen door

onze eigen aangestelde leraren. Ik zeg: Dat is goed. Maar nu is er iemand

die dominee wil worden. Hoe gaat het dan? Dan moet hij deze weg

afgelopen hebben en als dat gebeurd is, dan maakt hij bekend, wat zijn

voornemen, zijn begeerte is. Dan wordt hij onderzocht of hij een roeping

heeft. Valt dat alles goed uit, dan wordt hij voorgesteld. Ik zeg: Dus u

hebt hier twintig predikanten. Houdt u het ervoor, dat deze twintig domi-

nees begenadigd zijn? Toen was het antwoord: Wij zijn geen
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hartekenners, maar we hebben gedaan wat we konden om dit te

onderzoeken. 

Bij het huisbezoek wordt er onder meer ook onderzoek gedaan in

betrekking tot de huisgodsdienstoefening. Er wordt gevraagd, of deze

plaats heeft en er wordt gevraagd of het hoofd van het gezin voorgaat.

De Schotten, die wij bij ons hadden te logeren gehad, was't opgevallen,

dat dit bij ons nagelaten werd. Zij hadden hier vele mensen bezocht in

t'land en zij hadden bevonden dat men voor zichzelf maar bad, zachtjes.

En zij zeiden tegen mij: Dat is toch in strijd met de priesterlijke roeping

van een vader. Ik zei: Dat is't. En daarmee hebben zij te kennen gegeven,

dat zij onbekeerd zijn en geen vrijmoedigheid hebben om hardop te

bidden. Maar dat gaat niet op, want zij bidden toch? En het al of niet

bidden maakt geen verschil in de zaak.   

Nu, dat is in hoofdzaak hetgeen ik je te vertellen heb. Ik heb't in korte

trekken gedaan en ik heb je hiermee alleen enig idee gegeven van de

toestand, zoals die daar gevonden wordt. 

Het is merkwaardig, als je een Duitser ziet, dan heeft hij andere

trekken dan wij, een Fransman ook, maar als je een Schot ziet, dan zie je

geen verschil. Ik zal niet spreken over de grote gastvrijheid, die we daar

hebben aangetroffen! Ik heb teruggeschreven: 't Was alsof geheel

Schotland ons ten dienste stond. In Noorwegen heb ik 't ook zo

aangetroffen. Zodat u wel kunt nagaan, dat wij blij zijn, dat wij deze reis

gemaakt hebben. 't Was vermoeiend, maar ik kan toch niet merken, dat

ik er iets van geleden heb.

Ik zou u nog twee dingen willen noemen. Ik heb gevraagd, wat zij

dachten over de toekomst van de kerk in Europa. Zij hebben gezegd, dat

zij geen hoop hadden voor Europa in betrekking tot de kerk. Dit zijn ook

mijn eigen gedachten en inzichten. En dan nog iets. Van publieke

voertuigen wordt daar geen gebruik gemaakt om op Zondag naar de kerk

te gaan. De afstanden zijn groot. Een miljoen inwoners telt Glasgow.

Wie niet kan komen, die blijft thuis. Drie maal wordt er gepredikt op

Zondag. Wie veraf woont, komt 's morgens, als hij dat tenminste kan,

blijft de dag over bij vrienden, en gaat dan 's avonds weer naar huis.

Nu geloof ik, dat ik u alles verteld heb.
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Gebed:

Mocht Gij hen en ons zegenen, Heere. Zou het moeten zijn niet

alleen een overblijfsel, maar ook een overblijfsel, waarop geen

bijzondere dingen meer zullen volgen?

Heere, denk aan uw overblijfsel daar, hier en waar het zich ook

moge bevinden. Laat het nog zijn, zolang het U behaagt, een

verderfwerend zout. Zegent wat wij met elkander hebben overdacht en

aan elkander hebben meegedeeld. Er zijn dingen in geweest, die

behartigenswaardig kunnen worden genoemd. Doet ze ons ter harte

nemen. Begeeft nog verlaat ons. Doet ons handelen en wandelen in Uw

vreze.         Amen.

-----------------------

                

Uit:  "Het geroep van Klein Geloof" 

     Door: William Huntington, s.s.

Ik durf verzekeren, dat de zwakgelovige onder uw gehoor, als gij

in de eerstvolgende preek zoudt verkondigen, dat ieder, die twijfelt,

verdoemd zal worden, tegen u honderd redenen zou inbrengen om zich

te verweren. Klein Geloof zou tot Christus gaan en om hulp roepen en

hij zou, ofschoon hij dikwijls door ongeloof twijfelt aan de belofte, toch

de wapens opzoeken en zetten een heel leger van kentekenen, blijken en

beloften tegen u over en zou iedere voet gronds betwisten en - hij zou

bovendien al kan hij niet tegen u redeneren, wat het gevoel betreft, de

overwinning wegdragen.                                     (bladz. 14)

Nu dan, als gij mij geen verslag zou kunnen geven van bekering

tot God, zowel als van uw geloof; geen verslag van het aannemen van de

verzoening en de reinigende kracht er van; geen verslag van het aandoen

van een toegerekende gerechtigheid en van vrede, die dat met zich

brengt; geen verslag, hoe Christus van uw hart bezit heeft genomen;
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geen verslag van de schoonheid van Hem, die onzienlijk is; geen verslag

van de liefde, waar door het Geloof werkt, geen verslag van uw

onvermogen bij God in het gebed; geen verslag van het aangrijpen van

Christus, noch daarvan, dat gij Hem gebracht hebt in de binnenste kamer

van haar, die u gebaard heeft - dan zou ik niet tot u opzien als tot een

profeet des Heeren, noch de minste achting hebben voor uw geloof,

omdat gij geen van de bovengenoemde werken kunt tonen. Indien gij

nog verstoken zijt van dit alles, dan moogt gij wel pronken met het

woord Geloof, want anders hebt gij dan niet: Maar wilt gij weten, o ijdel

mens, dat het geloof zonder de werken dood is. 

(Jac. 2 : 20). (bladz. 27.)


